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 اطلاعات مختصر در خصوص کشور ساحل عاج

پایتخت این قدرت منطقه ای غرب آفریقا و از کشورهای کلیدی این قاره است.  (Cote d’Ivoire)ساحل عاج 

میلیمتر  2700 ،کیلومتر مربع وسعتهزار  323و زبان رسمی آن فرانسوی می باشد.   یاموسکرو/ ابیجانکشور 

أمین بیش ت  ،(2017) میلیون نفر جمعیت 25 ،نفت و گاز ،جنگل ها، مراتع و منابع طبیعی سرشار ،سالانه باران

درصد کاکائوی جهان، اولین تا دهمین صادر کننده جهانی چندین محصول کشاورزی و مواد معدنی و  40از 

ز جمله عواملی هستند که موقعیت سیاسی و و... ا، شهرها و زیرساخت های پیشرفته و کم نظیر در آفریقا ،طبیعی

مسلمان سنی،  %38.6ساحل عاج متشکل از ست. اقتصادی متفاوت و منحصر به فردی به این کشور بخشیده ا

سایر می باشد. شهرهای مهم این کشور یاموسکرو، ابیجان، بوآکه، مان و  %16.7بومی و  %11.9مسیحی،  32.8%

، بر اساس برابری قدرت خرید GDPساساندرا می باشند. از دیگر اطلاعات اساسی مربوط به این کشور می توان به 

 اشاره کرد. دلار 3900 و درآمد سرانه درصد 1 نرخ تورم، (2017میلیارد دلار ) 131

دروازه ورود  این کشور، همکاری های اقتصادی و تجاری استان با کشور ساحل عاج از جهات زیادی مهم می باشد. 

در سازمان های بین این کشور  همچنین های اسلامی است.به آفریقا ، عضو اتحادیه آفریقا و عضو سازمان همکاری

بنگاه همکاری های ، شورای همکاری گمرکی، سازمان تجارت جهانی، بانک جهانیالمللی و منطقه ای از جمله 

 سازمان خوار و بار و کشاورزی ملل متحد، کنوانسیون ،کمیسیون اقتصادی سازمان ملل برای آفریقا،مالی بین المللی

 عضویت دارد. )اکوواس( و اتحادیه اقتصادی و پولی غرب آفریقالومه، جامعه اقتصادی کشورهای غرب آفریقا 

کشور ساحل عاج شامل دانه کاکائو، قهوه، پنبه، موز، ذرت، آناناس، کائوچو، چوب،  محصولات عمده کشاورزی

 روغن نخل، نشاسته، برنج، دام و احشام و ماهی، سیب زمینی، شکر می باشد.

می توان مواد غذایی، نوشیدنی ها، محصولات چوبی، روغن تصفیه شده، صنایع   محصولات عمده صنعتیاز جمله  

مونتاژ اتوبوس و کامیون، نساجی و پوشاک، کودهای شیمیایی، مصالح ساختمانی، برق، تعمیر و ساخت کشتی نام 

 از جمله نفت و گاز، الماس و طلا می باشد. محصولات عمده معدنیبرد. این کشور دارای 

  

های مساعدی برای رشد اقتصادیِ خویش فراهم کنند. در اند زمینههای اخیر توانستهآفریقایی در سال کشورهای

کشور نخست، تنها افغانستان و تیمور شرقی در قاره آفریقا  30کشورهای جهان، از  'پرُ زاد و ولدترین'فهرستِ 

گذاری خارجی در ایجاد زمینه برای سرمایه نیستند. این وضعیت، به معنای افزایش نیروی آماده به کارِ ارزان و

 .آفریقاست
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 گزارش سفر هیات تجاری از ساحل عاج

 10/11/97مورخ 

 خلاصه گزارش:

  پتانسیل های اقتصادی کرمان جهت همکاری مشترک با ساحل عاج توسط ریاست اتاق در این جلسه خلاصه گزارشی از

 مطرح گردید.

  ریاست سازمان جهاد کشاورزی استان کرمان به کشت های فراسرزمینی و تولید محصولاتی چون گندم، جو، ذرت، سویا

 در استان، اشاره کرد.و کلزا در ساحل عاج با توجه به مصرف زیاد آب برای این محصولات و کمبود آب 

  مدیرکل دفتر توسعععه صععادرات و محصععولات دانش بنیان سععازمان توسعععه تجارت ایران، به اهمیت نقش خدمات فنی و

 مهندسی در ساحل عاج و پتانسیل های بالای ایران در این زمینه پرداخت. 

  ،ساحل عاج ضور هیات تجاری از  سرمایه گذاری هدف از ح صت های  شنایی با فر طرفین و برنامه ریزی انجام همکاری آ

 های اقتصادی بیشتر در آینده اعلام گردید.

  سیل های اقتصادی این کشور  و زمینه های سفارت کشور ساحل عاج، به معرفی پتان ستای هدف ذکر شده، کاردار  در را

 که بسیار تاثیر گذار است ویکی از مسائل تاثیر گذار بر روی اقتصاد، مساله رشد جمعیت است سرمایه گذاری پرداخت.  

سهولت کشاورزی در کشور ساحل عاج با توجه درصد رشد می نماید. 5/2جمعیت به طور متوسط سالانه در ساحل عاج 

ستوایی و وجود بارندگی در  ستخراج از معادن و  9به قرار گرفتن در منطقه ا شکلات مربوط به ا سائل و م سال،  م ماه از 

سازی هزار واحد مسکونی در  30و بازسازی فرودگاه، راه اندازی تیروگاه تولید برق، نیاز به تولید  و توسعه همچنین جاده 

سععال، توجه به مسععائل بهداشععتی و تامین تجهیزات و لوازم پزشععکی از جمله زمینه های سععرمایه گذاری در آن کشععور و 

 همکاری های مشترک بین طرفین می باشد.

  یک شرکت در ساحل عاج به نامCEPICI  وجود دارد که مسوول هماهنگی برای سرمایه گذاران خارجی است و به سرمایه

 درصد تخفیف برای بخش گمرکی در نظر می گیرد.  40گذاران خارجی جهت سرمایه گذاری تعهد می دهد و 

  ،پنبه، بادام از جمله محصععولات مهم صععادراتی سععال عاج به ایران، قهوه و کاکائو می باشععد و در آینده ای نه چندان دور

شت موز، انبه و آناناس  شور در زمینه کا ساحل عاج اولین و بهترین ک شد.  ضافه خواهد  هندی و کائوچو نیز به این اقلام ا

 می باشد.

 ملح انرژی، معدن، کشاورزی، های زمینه در اقتصادی فعالین از متشکل هیات یک در پایان، ریاست اتاق بازرگانی کرمان به اعزام

 کشاورزی لیتبدی صنایع و کشاورزی مکانیزاسیون ساختمانی، مصالح بانکی، مسائل طبیعی، کائوچوی کشتیرانی، و سازیراه نقل، و

عاج  به منظور  ساحل کشور اقتصادی فعالین با B2B و برگزاری مذاکرات کرمان بازرگانی اتاق محوریت با عاج ساحل کشور به

 مشترک اشاره کرد. همکاری و صادرات توسعه عملی نمودن راهکارهای
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 مشروح گزارش:

 

 

در ابتدای جلسه آقای طبیب زاده، رئیس اتاق کرمان، ضمن تشکر از حضور مهمانان از سفارت ساحل عاج و همچنین تشکر 

از مقامات دولتی و فعالین اقتصادی حاضر در جلسه، ابراز امیدواری کرد که این سفر منجر به آشنایی کامل این هیات از 

ن شود. وی گفت همانطور که مقرر گردیده است، سمینار بزرگ روز صادرات استان کرمان و پتانسیل های اقتصادی این استا

نفر از سفراء کشورهای بازار هدف تشکیل خواهد شد که این نشان دهنده اهمیت صادرات در استان کرمان می  5با حضور 

رمان هیچ مبادله تجاری با باشد. ایشان ادامه داد میزان مبادلات تجاری ایران با ساحل عاج بسیار کم می باشد و استان ک

این کشور نداشته است و امیدواریم این جلسه منجر به ایجاد یک رابطه تجاری با کشور ساحل عاج گردد. وی افزود آرامش 

سیاسی حاکم و همچنین پتاسیل های بخش معدنی و سایر پتانسیل ها باعث شده تا رتبه اقتصادی کشور ساحل عاج در 

  بانک جهانی بالاتر رود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان گفت، کرمان استانی باغی است و پسته، خرما، گردو و گل  سپس آقای سعیدی،

میلیمتر در سال است  140محمدی عمده محصولات باغی استان می باشند. وی گفت از آنجا که بارندگی در استان کرمان 

گلخانه ای و جالیزی هم در استان وجود دارد که مزیت بیشتر به سمت کشت محصولات باغی پیش رفته ایم. محصولات 
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اقتصادی دارند. ایشان ادامه داد در استان تولید محصولات زراعی وجود دارد ولی چون محصولات زراعی آب زیادی مصرف 

شود  م میمی کنند، سطح زیر کشت آنها در اینجا پائین است. وی افزود تولید گندم، جو، ذرت، سویا و کلزا در استان انجا

ولی به دلیل مصرف آب زیاد قصد داریم که کشت های فرامرزی را انجام دهیم و در این خصوص مطالعاتی در کشورهای 

مختلف و همچنین سفرهایی به کشورهای گوناگون صورت گرفته است. جهت بررسی مکان های مناسب کشت این 

محصولات استراتژیک باشد. سرمایه گذارانی که  محصولات، کشور ساحل عاج می تواند یک مکان مناسب برای کشت

کشاورز هستند، آمادگی دارند چنانچه شرایط مناسب باشد برای فعالیت در آن کشور اعلام حضور نمایند. ایشان گفت در 

وجود دارد که  پتانسیل صادراتتولیدی استان  ای و دارویی خصوص پسته، خرما، گل محمدی، گردو، محصولات گلخانه 

 ل حاضر نیز انجام می شود.در حا

سپس آقای اسکندری، مدیر کل دفتر توسعه صادرات و محصولات دانش بنیان سازمان توسعه تجارت ایران گفت ما پشتیبان 

هستیم و امیدوارم کشور ما بتواند در طرح های بازسازی و پروژه  ITصادرات خدمات به خصوص خدمات فنی و مهندسی و 

اج در حال انجام است بتواند سهیم و شریک باشد. ایشان از هیات کشور ساحل عاج درخواست هایی که در کشور ساحل ع

نمود که برنامه های توسعه ای کشور خود را در سال های آتی اعلام نموده و بودجه اختصاص یافته را مشخص نموده و 

یر. وی ادامه داد شرکت های ایرانی در حوزه اعلام نمایند که آیا ضمانت نامه های بانک های ایرانی را قبول می کنند یا خ

های فنی و مهندسی زبان زد خاص و عام هستند و این نشان از پتانسیل بالای ایران دارد. ایشان افزود شرکت های ایرانی 

ه تدر کشورهای مختلف ساخت پالایشگاه، سد، راه، تونل و سایر خدمات فنی و مهندسی را انجام داده اند و در مناقصه گذش

 یک شرکت ایرانی مناقصه طراحی ساخت بزرگترین سدجهان که قرار است در کنیا و تانزانیا ساخته شود را برده شده است.

شرکت خدمات فنی و مهندسی ایرانی در تاجیکستان، بزرگترین سد خاکی جهان را می سازند.  6وی گفت در حال حاضر 

ی فعال هستند و برنامه ها و نرم افزارهای آنها در شبکه های بانکی خیل ICTو  ITعلاوه بر آن شرکت های ما در زمینه 

خیلی از کشورها قابل استفاده می باشند. ایشان ادامه داد شرکت های ایرانی آمادگی دارند با کشور ساحل عاج برای کشت 

 فراسرزمینی و سایر فعالیت های عمرانی همکاری نمایند.

عاج، آقای تاماکولو اواتارا، ضمن تشکر از میزبانی اتاق بازرگانی کرمان که این فرصت  در ادامه جلسه، کارادار سفارت ساحل

را در اختیار ایشان قرار دادند که بتوانند این کشور را معرفی نمایند، گفت قاره آفریقا به سرعت در حال پیشرفت می باشد 

خیلی زود به این قضیه پی برده و اقدام به دستیابی و به همین دلیل کشورهایی مانند چین، کشورهای اروپایی و آمریکایی 

به این بازار کردند. در همین رابطه از فعالین اقتصادی کشور ایران و به خصوص بازرگانان استان کرمان دعوت می شود 

ر این کشووارد بازار کشور ساحل عاج گردند و علیرغم تصور اشتباهی که در مورد آفریقا به عنوان قاره فقیر وجود دارد، 

دارای پتانسیل های اقتصادی فراوان می باشد. ایشان افزود، رئیس اتاق بازرگانی کرمان اطلاعات بسیار جامعی را در خصوص 

کشور ساحل عاج ارائه نمود و یکسری اطلاعات تکمیلی نیزاکنون ارائه می شود. پایتخت کشور ساحل عاج شهر یاموسوکرو 

میلیون نفر جمعیت  25واحد پول آن فرانک  بوده که با یورو برابری می نماید. این کشور و در غرب آفریقا واقع می باشد. 
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نماینده در مجلس ملی کشور فعالیت دارند.  225می باشد.   جمعیت کل کشور مسیحی %34مسلمان دارد و  %42دارد که 

ج یکسری مشتریان ثابت مانند هلند، میلیارد دلار بوده است. ساحل عا 165تولید اقتصادی  طبق اطلاعات بانک جهانی،

 آمریکا، فرانسه، بلژیک، هندوستان، آلمان و ... دارد که میزان تبادلات تجاری کشور ساحل عاج با آنها بالا می باشد.

بیشترین محصولات مورد نیاز جهت واردات به کشور ساحل عاج محصولات غذایی، دارو، مصالح ساختمانی، سیمان و نفت 

. بندر بزرگ ابیجان در ساحل عاج که دارای رتبه دوم در قاره آفریقا می باشد، مهمترین بندر در ساحل عاج خام می باشد

درصد مصرف تولیدات محصولات کشاورزی در  27به شمار می آید. کشاورزی بخش بسیار مهمی در ساحل عاج را دارد. 

درصد نیاز کل جهان  35کاکائو تولید می گردد که  میلیون تن در سال 2کشور ساحل عاج در خود کشور مصرف می گردد. 

میلیون تن در سال تولید  7را تامین می نماید. همچنین در تولید کائوچو هم این کشور دارای رتبه نخست می باشد که 

ل در تبه اودر کل آفریقا، کشور ساحل عاج بیشترین میزان تولید آناناس، موز و انبه را دارد و به همین دلیل دارای ر  دارد.

درصد از تولیدات داخلی را تشکیل می دهد که این منابع وابسته به کشاورزی می  25قاره آفریقا می باشد. بخش صنعت 

باشد. کشور آفریقای جنوبی در بخش های بسیار دیگری از جمله حمل و نقل، ارتباطات، فعالیت های مالی و بیمه ای، 

ا دنبال می نماید.همانطور که در فیلم نمایش داده شد مشاهده نمودید، ساحل توزیع و پخش نیز فعالیت های عمده ای ر

کشور بوده و دارای پول رایج مشترک می باشند. این کمیسیون دارای  7می باشدکه شامل  Nimeoعاج عضو کمیسیون 

ی ی عضو اتحادیه ممیلیون نفر جمعیت می باشد. نکته قابل تامل در مورد این اتحادیه دسترسی به سایر کشورها 100

درصد تامین مواد داخلی این اتحادیه در کشور ساحل  36باشد که در آن کشورهای عضو نیاز به پرداخت مالیات ندارند. 

درصد صادرات اتحادیه از کشور ساحل عاج انجام می شود. سازمان بورس در ابیجان قرار دارد.  60عاج صورت می پذیرد و 

میلیارد دلار نیز هزینه  50انجام دهد و  2020تا  2016رنامه توسعه کشور را بین سال دولت مصمم شد ب 2015از سال 

ای بود که برای این اقدامات در نظر گرفته شد که از این طریق توانستند اقتصاد کشور را دگرگون نمایند. بسیاری از شرکت 

مین جا از فعالین بخش خصوصی جهت ورود و های خصوصی به دنبال برنامه توسعه، می توانند حضور فعال داشته و در ه

حضور در بازار دعوت می گردد. برای توسعه وضعیت اقتصادی کشور، دولت مواضعی را تعریف کرد که به شرکت های 

 خصوصی کمک کرد تا بتوانند فعالیت های خود را بهتر اداره نمایند. 

ر زمینه کشاورزی گفت، در کشور ساحل عاج کاکائو ایشان به طور مختصردر مورد موقعیت سرمایه گذاری، به خصوص د

به صورت دانه صادر می شود و امکان پودر کردن آن مهیا نمی باشد. قهوه هم به همین صورت، و در مورد روغن پالم و 

ی درصد محصولات امکان تبدیلشان فراهم م 10کائوچو هم باید گفت که امکان فرآوری وجود ندارد. با توجه به اینکه فقط 

باشد، دولت در صدد است صنعت تبدیل را در کشور آموزش دهد و به همین جهت امکانات بسیار زیادی در کشور آفریقای 

جنوبی وجود دارد که می توان از آنها بهره جست. وی در ادامه افزود، همانطور که رئیس اتاق بازرگانی کرمان اشاره کرد 

ن کشور کاشت می شود که فرصت بسیار خوبی برای فعالین اقتصادی استان حجم بسیار وسیعی از ذرت،گندم و سویا در ای

کرمان می باشد. پس از بازگشت از این سفر حتماً با وزارت بازرگانی و شعبه هایی که مسوول فعالیت های بازرگانی و 
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ت که در زمینه کش کشاورزی هستند صحبت خواهد شد تا بتوان زمینه همکاری بیشتر را فراهم ساخت. در ضمن از کسانی

پنبه و بادام زمینی فعالیت دارند دعوت به عمل می آید تا با توجه به ظرفیت های موجود از این فرصت به وجود آمده بهره 

ماه بارندگی  9ماه سال،  12برداری لازم را داشته باشند. ایشان گفت، ساحل عاج در منطقه ای استوایی واقع شده که از 

ن کشاورزی در این منطقه بسیار راحت می باشد. در مورد منابع معدنی نیز باید گفت که معادن بوکسیت، وجود دارد و بنابرای

نیکل، طلا و ... در ساحل عاج موجود می باشد ولی متاسفانه استخراج از این معادن کار بسیار دشواری است. در حال حاضر 

ت بسیار مناسبی برای فعالین اقتصادی کرمان فراهم است تا سرمایه گذاران خارجی این کار را شروع کردند و اکنون فرص

هزار  90بتوانند در این زمینه فعالیت داشته باشند. در مورد زیرساخت های موجود در این کشور نیز بایستی گفت که 

می باشد  هزار کیلومتر جاده آسفالت موجود 10کیلومتر جاده سازی بایستی در ساحل عاج صورت گیرد اما متاسفانه فقط 

فرودگاه و همینطور بندر ابیجان نیز نیاز به بازسازی و توسعه  3و بنابراین در این زمینه نیز می توان سرمایه گذاری نمود. 

دارند که در همین جا از شرکت های راهسازی دعوت به عمل می آید جهت مشارکت در این پروژه ها حضور پیدا کنند. 

ه هایی که دولت در دست اجرا دارد، سفارت می تواند لیست پروژه ها را در اختیار همچنین برای شرکت در اجرای پروژ

سرمایه گذاران قرار دهد و در صورت تمایل آنها می توانند بصورت مزایده در این پروژه ها شرکت نمایند. در مورد انرژی 

دولت قصد دارد که این میزان را به  2020مگاوات است و تا سال  2300برق نیز بایستی گفت که میزان تولید برق ملی 

تولید برق از طریق سدها  %40مگاوات برساند. معمولاً تولید برق از طریق سدها و نیروگاه ها بدست می آید که  4000

آن را نیروگاه های برقی تامین می نمایند و همگی زیر نظر شرکت های خصوصی می باشند. در حال حاضر  %60تامین و 

ی وجود دارد که قصد دارد به ابیجان آمده و از نزدیک در خصوص راه اندازی یک نیروگاه تولید برق مذاکره یک شرکت ایران

نماید. کشور ساحل عاج دارای بازاری آزاد بوده که برای همه فرصت فعالیت و سرمایه گذاری فراهم می باشد و همه شرکت 

اری نمایند. در مورد مسکن نیز بایستی گفت که ساخت مسکن در های خصوصی می توانند از این بازار استفاده و بهره برد

 30هزار واحد در سال برسد و به این ترتیب  40هزار واحد مسکونی است که بایستی این تعداد به  10ساحل عاج سالانه 

سواحل هزار واحد مسکونی در سال کمبود داریم. در مورد جذب توریست و گردشگری نیز لازم است ذکر شود. مسافت 

کیلومتر است که با اقیانوس اطلس مجاور می باشد و جزء جاذبه های گردشگری به شمار می آید. در  500ساحل عاج 

ضمن در تهران یک مرکز فرهنگی وجود دارد که در این بخش سفرهای توریستی برای ایران هماهنگ گردیده تا فرصت 

اشت نیز یکی از مسائلی است که بایستی به آن توجه گردد. اکنون مناسبی برای شناخت ایران فراهم شود. ایشان گفت، بهد

شرکت های بزرگی در مشهد هستند که با ساحل عاج همکاری مشترک دارند و تجهیزات و لوازم پزشکی این کشور را تهیه 

 CEPICIنام می نمایند ولی نیاز به شرکت های بیشتری می باشد که با ما همکاری نمایند. یک شرکت در ساحل عاج به 

وجود دارد که مسوول هماهنگی برای سرمایه گذاران خارجی است و به سرمایه گذاران خارجی جهت سرمایه گذاری تعهد 

 می دهد.
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وی ادامه داد این شرکت زیر نظر دولت بوده و مدیر آن را رئیس جمهور تعیین می نماید. نقش اصلی آن جذب نیروهای 

نان فراهم می نماید. بنابراین اگر کسی قصد سرمایه گذاری را داشته باشد لازم نیست خارجی است و تسهیلاتی را برای آ

که به سفارت مراجعه نماید و این شرکت همه اطلاعات را در اختیار سرمایه گذار قرار می دهد و اگر شخص حقیقی یا 

آن را انجام دهد. این شرکت چندین  روز 3تا  2حقوقی قصد تاسیس شرکتی را در آنجا داشته باشد می تواند در طول مدت 

سال است که در حال انجام فعالیت است و فرصت های سرمایه گذاری خوبی را به سرمایه گذاران معرفی می نماید. اگر 

درصد تخفیف برای  40مراجعه نموده و  CEPICIیک سرمایه گذار به کشور ساحل عاج برود فقط کافی است به شرکت 

شرکت ایرانی، مانند شیرین عسل با کشور ساحل عاج همکاری مشترک دارند و سال هاست که  بخش گمرکی بگیرد. چند

در ساحل عاج فعالیت دارند. در زمینه های کشاورزی با وجود اینکه بستر بسیار مناسبی در این کشور فراهم می باشد، اما 

وارد می گردد. در خصوص مسائل مالی بایستی سیب زمینی و پیاز به این کشور وارد می شود و علاوه بر آن مرغ و گوشت 

گفت که بانکی بین دو کشور برای مبادلات مالی وجود ندارد. چند بانک ایرانی ابراز تمایل برای تاسیس شعبه در ساحل 

عاج نموده اند اما هنوز این کار به دلیل تحریم های بانکی عملی نگردیده است. در حال حاضر شرکت هایی که با ساحل 

کار می کنند از طریق یک کشور ثالث با ساحل عاج همکاری می نمایند و در این کشورها یک دفتر دارند که از طریق  عاج

این دفاتر فعالیت ها و مبادلات خود را انجام می دهند. در مورد ضمانت سرمایه گذاری، از آنجائیکه انجام پروژه ها از طریق 

د هیچگونه ضمانتی را در این خصوص ارائه نماید ولی از طرف دیگر چون شرکت های خصوصی می باشد، دولت نمی توان

دولت حامی و پشتیبان بخش خصوصی و انجام سرمایه گذاری است و تمایل فراوان به پیشرفت پروژه های موجود داشته 

امن از نظر  ، تا کنون مشکلی در زمینه پرداخت ها به وجود نیامده است. لازم به ذکر است کشور ساحل عاج کشوری

یک بحران در انتخابات ریاست جمهوری به وجود آمد که  2011سرمایه گذاری و زندگی می باشد. ایشان گفت، در سال 

منجر به ایجاد بحران در یک مقطع خاص گردید و خوشبختانه این مساله مدیریت و رفع گردید. ایشان گفت، در حال 

 می باشد و ریسکی در زمینه سرمایه گذاری در حال حاضر وجود ندارد.حاضر صلح و امنیت کامل در این کشور برقرار 

در ادامه ایشان خاطر نشان کرد، در کشور ساحل عاج پسته را فقط می توان در بعضی از سوپرمارکت ها یافت ولی قیمت 

ن طعم و کیفیت از آ آن بسیار بالا می باشد. پسته در این کشور از طریق ایران تامین می گردد و در ساحل عاج به دلیل

استقبال می گردد. او گفت، این تمایل وجود دارد که بتوان پسته را با قیمت پائین تر به کشور ساحل عاج وارد نمود تا در 

دسترس تعداد بیشتری از افراد قرار گیرد. ساحل عاج این آمادگی را دارد که هرگونه صادرات که مدنظر فعالین اقتصادی 

 ان است از طریق کشور ساحل عاج انجام دهد.اتاق بازرگانی کرم

پرواز این کار را انجام داد  2ایشان گفت، جهت عزیمت به کشور ساحل عاج بایستی از طریق کشور امارات و یا ترکیه و با 

دلار می باشد. در ادامه وی افزود، در خصوص صدور ویزا مشکلی وجود نداشته  800تا  700که هزینه رفت و برگشت آن 

تشکیل شده  2007کاردار سفارت ویزاها را امضاء می نماید. همچنین لازم به ذکر است که کمیسیون مشترکی در سال و 
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است که در آن به ضمانت در خصوص سرمایه های خارجی که به کشور ساحل عاج آورده می شود، به خوبی اشاره شده 

 است.

در می نمائیم و قصد داریم که پنبه، بادام هندی و کائوچو هم صادر وی ادامه داد در حال حاضر کاکائو و قهوه به ایران صا

میلیون دلار در سال می باشد و قصد داریم  2نمائیم ولی واردات ما از این کشور هنوز ناچیز می باشد که این رقم در حدود 

 که این رقم را افزایش دهیم.

نان کاردار سفارت ساحل عاج گفت ، استان کرمان سپس آقای سعیدی، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان پس از سخ

درصد  80هزار تن تولید پسته در استان وجود دارد که از این میزان  150تا  120مقام اول کشور را در تولید پسته دارد. 

تان سآن به کشورهای مختلف صادر می گردد. سیب زمینی، پیاز، گوجه فرنگی، خیار، توت فرنگی نیز به میزان زیادی در ا

کرمان تولید و به کشورهای گوناگون صادر می گردد و اگر بعد مسافت مطرح نباشد، امکان صادرات به میزان فراوان وجود 

دارد. بر اساس قراردادی که منعقد می گردد در خصوص صادرات گل محمدی و گلاب نیز امکان صادرات به کشور ساحل 

زراعی برای کشت ذرت، سویا، گندم و ... لازم است که اطلاعات کافی عاج فراهم می باشد. همچنین در مورد محصولات 

 در اختیار سرمایه گذاران ایرانی قرار داده شود.

سپس کاردار سفارت ساحل عاج در مورد سخنان رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان گفت بایستی موارد مطرح شده با 

ز طرف وزارت جهاد کشاورزی در تهران وجود داشته باشد می توان وزارتخانه مربوطه مطرح گردد و چنانچه نماینده ای ا

از آن طریق اطلاعات دریافتی از وزارتخانه را در اختیار او قرار داد. ایشان همچنین با اشاره به کاشت انبه، موز و آناناس در 

ر محصولات تولیدی به کشور ساحل عاج گفت این کشور جزء اولین و بهترین کشورها در این زمینه می باشد و بیشت

میلیون تن تولید موز در سال در کشور ساحل عاج وجود دارد و قصد داریم  13کشورهای اروپایی صادر می گردد. حدود 

که حداقل نصف این میزان تولید به خاورمیانه و ایران صادر گردد. طبق اطلاعات موجود، ایران موز را از کشورهای آمریکای 

ولی طعم آن قابل مقایسه با طعم موز کشور ساحل عاج نیست و موزی که در کشور ساحل عاج به لاتین وارد می نماید 

عمل می آید دارای طعم بهتر و کیفیت بالاتری می باشد. انواع موزها وجود دارد اما ایران فقط وارد کننده موزی است که 

ت بسیار بالا و ارزش غذایی زیادی می باشد و در برای دسر استفاده می گردد. یک نوع از موز وجود دارد که دارای کیفی

هزار تن انبه در سال در 150کشورهای آفریقایی از این موز به میزان فراوان و به عنوان غذا استفاده می گردد. همچنین 

درصد آن صادر می گردد ولی متاسفانه انبه خیلی حساس می باشد و زود خراب  20کشور ساحل عاج تولید می شود که 

درصد آن از بین می رود و خیلی خوب است که بتوان در این زمینه نیز راهکارهایی  50ی گردد و به همین دلیل نیز حدود م

 را جهت واردات آن به ایران پیدا نمود.

 سپس در بخش پرسش و پاسخ، حضار به طرح سوالات خود پرداختند
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  تجارت استان گفت، کشورها به سه دسته ثروتمند، آقای قوام، معاونت بازرگانی خارجی سازمان صنعت، معدن و

متوسط و فقیر تقسیم بندی می شوند و سوال اینجاست که کشور ساحل عاج در کدام دسته بندی قرار دارد؟ 

 رتبه علمی ساحل عاج مخصوصاً در مورد محصولات دانش بنیان در منطقه چند می باشد؟

  1960جمعیت کشور ساحل عاج بیشتر جوان می باشد. این کشور تا سال پاسخ کاردار سفارت ساحل عاج؛ 

بیرون آمد و در زمینه کشاورزی توسعه بسیار فراوانی  استعمارمستعمره بوده است و از آن سال به بعد این کشور از 

را رشد چشمگیری در کشاورزی  وایتزنمود و به یاری خدا و راهنمایی های اولین رئیس جمهور آقای فلکس 

تجربه نمود که این مساله کمک بسیاری به اقتصاد کشور در زمینه همکاری با کشورهای خارجی نمود. در مورد 

هر  رایخوب و مناسب ب تولید کاکائو باید گفت که قیمت آن بر اساس قیمت بورس لندن تغییر می نماید. قیمت

ان فروخت، می توانیم بگوئیم که در رتبه خوب به این قیمت بتورا دلار می باشد و اگر کاکائو 3500 ،تن کاکائو

دلار فروش می رود که بایستی اختلاف  1500درآمدی قرار داریم ولی در حال حاضر کاکائو به قیمت هر تن 

دلار از بین ببریم. وقتی که قیمت ها پائین می آید، وضعیت اقتصادی کشور دچار  3500قیمت آن را تا هر تن 

یکه قیمت ها در خارج از ساحل عاج تعیین می گردد، هیچ کنترلی بر روی آن نمی مشکل می گردد. از آنجائ

در  ، بلکه در گروهدر گروه فقیر یاباشد. با توجه به این مساله نمی توان گفت ساحل عاج در گروه ثروتمند است 

اثیر ت که بسیار تمساله رشد جمعیت اس ،حال رشد و توسعه می باشد. یکی از مسائل تاثیر گذار بر روی اقتصاد

 درصد رشد می نماید.5/2گذار است و جمعیت به طور متوسط سالانه در ساحل عاج 

رتبه علمی کشور ساحل عاج را وزارت علوم و تحقیقات، دانشگاه ها و انجمن های علمی  در مورد سوال دوم ایشان گفت

که گرچه از نظر بین المللی شاخته شده کشور تعیین می نماید. در کشور ساحل عاج چندین محقق مطرح وجود دارد 

نیستند اما برای چندین محصول کشاورزی تحقیقات خوب و گسترده ای را داشته اند و انواع مختلفی محصول را برای 

 کشت پیدا کرده اند.

 :سپس آقای سلطانی در بحث گیاهان دارویی چند سوال را مطرح نمود 

 شهرک های کشاورزی تعریف شده اند یا خیر؟ -

 کشت به صورت سنتی است یا پیشرفته؟ -

 ماشین آلات کشاورزی در چه سطحی موجود می باشند؟ -

 گیاهان دارویی در آنجا در چه وضعیتی قرار دارد؟ -

 گیاهان دارویی برای مصرف صنعتی در کشور وجود ندارد و یکسری گیاهان  پاسخ کاردار سفارت ساحل عاج؛

های سنتی می باشند. سیستم آبیاری خاصی در ساحل عاج وجود دارویی به طور طبیعی رشد می کنند که دارو

سیستم آبیاری قطره ای فقط  ماه در سال بارندگی وجود دارد و آب و هوا کاملاً استوایی می باشد. 9ندارد چون 

در زمین های موز کاری استفاده می شود چون موز به آب فراوانی نیاز دارد. همچنین ماشین آلات کشاورزی در 

کشور بسیار قدیمی و مکانیزاسیون کشاورزی خیلی ضعیف بوده و بیشتر اوقات در حالت سنتی قرار دارد و  این
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فقط در مناطقی که کاکائو و قهوه کشت می شود به دلیل آنکه دولت قصد توسعه را دارد به صورت مدرن می 

 وان در آنجا سرمایه گذاری نمود.باشد. بنابراین در خصوص تولید و یا واردات ماشین آلات کشاورزی نیز می ت

 :خانم رحمانی، مدیر صادرات شرکت فخار و برلیان سه سوال مطرح نمود 

 گمرکات ورودی برای کاشی و سرامیک چند درصد است؟ -

 کشش و ظرفیت بازار برای ورود کاشی و سرامیک چگونه است؟ -

 معرفی نمائید؟آیا می توانید فعالین اقتصادی که در این زمینه فعالیت دارند را  -

 

پاسخ کاردار سفارت ساحل عاج؛ در زمینه صادرات کاشی و وسایل ساختمانی، یک شرکت ایرانی وجود دارد که 

در ساحل عاج فعالیت دارد. ما می دانیم که کاشی های ایران کیفیت بسیار خوبی دارند و به همین ترتیب نیز از 

که مسوول آن یک خانم ایرانی می باشد، سالانه چندین  چند شرکت ایرانی نیز بازدید نموده ایم. یک شرکت

کانتینر از کاشی های ایران را به ساحل عاج صادر می کند. ایشان در ادامه افزود، در این جلسه به دلیل محدودیت 

زمان نمی توان توضیحات بیشتری در خصوص مسائل گمرکی داد اما تا آنجائیکه اطلاع دارم تا کنون مشکل 

 تجار و شرکت های ایرانی پیش نیامده است. خاصی برای

 ،خانم رقیه رستمی از انجمن گلخانه داران پرسید 

 راه های ارتباطی بین دو کشور چیست؟ -

 از ایران به کشور ساحل عاج چگونه باید کالا صادر نمود؟ -

 کشتی از ایران به ساحل عاج می رود یا خیر؟ -

 ایران برسد؟چه مدت طول می کشد که کشتی از ساحل عاج به  -

  پاسخ کاردار سفارت ساحل عاج؛ متاسفانه مبادلاتی مستقیم بین ساحل عاج و ایران وجود ندارد و بایستی از طریق

واسطه صورت گیرد. از بندرعباس کشتی به بندر دوغان در آفریقای جنوبی رفته و سپس از بندر دوغان به بندر 

روز می باشد. حمل هوایی سریعتر انجام شده ولی  45یایی ابیجان ساحل عاج می رود که طول مدت این سفر در

 هزینه های آن بشدت بالاست.

آقای اسکندری از سازمان توسعه تجارت پرسید، تامین مالی پروژه های ساخت مسکن به چه صورت انجام شده 

 و در پروژه های ساخت مسکن کارفرما چه کسی می باشد؟

ن مسوولیت ساخت پروژه های مسکن را بر عهده دارد. پیشنهاد می کاردار سفارت در پاسخ گفت، وزارت مسک

شود یک سفر به ساحل عاج داشته باشید و از نزدیک تحقیقات خود را انجام دهید. سفارت اطلاعات خاصی در 

زمینه ساخت و ساز ندارد و اگر دنبال اطلاعات خاصی در این زمینه می باشید با سفارت مکاتبه کرده تا سفارت 

عات لازم را در اختیار شما قرار داده و همچنین اگر تمایل به ملاقات با افراد خاصی را دارید سفارت ترتیب اطلا

ایشان گفت حتی آمادگی دارد که همراه  ملاقات ها را داده و شما می توانید از نزدیک مذاکره و به گفتگو بپردازید.

 و آنها را همراهی نماید.فعالین اقتصادی استان کرمان به ساحل عاج سفر داشته 
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سد ساخته شود ولی در کنار آن ساخت نیروگاه هایی که بتوانند  3تا  2وی افزود پیش بینی گردیده است که 

انتقال برق را انجام دهند بسیار لازم و ضروری می باشد و مناقصات برای ساخت سدها انجام شده است. او همچنین 

یک شرکت در ساحل عاج در پروژه ساخت سد کار می کند. چنانچه  گفت که یک شرکت به عنوان مشاور برای

یک سرمایه گذار نیروگاهی را راه اندازی نماید می تواند برق تولید شده را به دولت بفروشد و دولت موظف است 

که برق رسانی را به تمامی مکان ها ارسال نماید. در خصوص تامین قطعات نیروگاهی نیز نیازمندی هایی وجود 

 دارد که شرکت های ایرانی می توانند در این زمینه با ما همکاری نمایند.

  آقای دکتر علوی دبیر کل انجمن ملی پسته ایران گفت، با عمان همکاری های مشترکی صورت می گیرد و برای

ساحل عاج هم می توان همکاری های مشترکی در زمینه برقراری خط کشتیرانی داشت، به این صورت که از 

یق ابیجان به صورت مستقیم به بندرعباس می توان خط کشتیرانی را راه اندازی نمود. در زمینه ساخت و ساز طر

در استان کرمان وجود دارد که در ساخت نیروگاه های عمان و  115نیز شرکت های بسیار بزرگی مانند شرکت 

تواند در خصوص پروژه های ساخت همچنین مجتمع های بزرگ تجاری فعالیت دارد. این شرکت کرمانی نیز می 

و ساز در کشور ساحل عاج فعالیت هایی را داشته باشد. همچنین می توان فعالین اقتصادی را که علاقمند به 

واردات از ایران در زمینه پسته هستند به ما معرفی نموده تا از طریق انجمن پسته تجار فعال در زمینه صادرات 

 همکاری مستقیم داشت.پسته را معرفی نموده و بتوان 

  پاسخ کاردار سفارت ساحل عاج؛ در مورد خط ارتباطی مستقیم کشتیرانی بایستی گفت که این موضوع منوط به

مبادلات تجاری با حجم بالاست و در صورتیکه مقامات دو کشور به این نتیجه برسند که خط کشتیرانی مستقیم 

دومین کمیسیون مشترکی که قرار است برگزار شود این موضوع  لازم می باشد حتما این کار انجام خواهد شد. در

حتما مطرح خواهد گردید. در خصوص پسته نیز بایستی گفت که وادات پسته به ساحل عاج از کشور لبنان صورت 

می پذیرد و لبنانی ها پسته ایران را خریداری کرده و به ساحل عاج صادر می نمایند که اگر بتوان واسطه ها را 

در مورد  نمود و تجار ایرانی به صورت مستقیم با تجار ساحل عاج کار کنند به نفع هر دو طرف خواهد بود. حذف

پروژه های ساختمانی نیز بایستی گفت که بایستی با وزارت خانه مکاتبه شود. در این خصوص شرکت های ایرانی 

 وزارت خانه معرفی شوند. توانمند در زمینه ساخت پروژه های ساختمانی را معرفی نموده تا به

  خانم بهرامی از شرکت گلاب زهرا پرسید، آیا کشور ساحل عاج نیاز به گلاب، اسانس و روغن گل محمدی دارد یا

 خیر؟

پاسخ کاردار سفارت ساحل عاج؛ از اسانس برای ساخت عطر استفاده نموده و به آن نیاز داریم. سفارت ساحل عاج 

سیون مشترک هیاتی را به ساحل عاج اعزام نماید که شرکت در این هیات می در نظر دارد قبل از دومین کمی

تواند به شناخت بیشتر کشور ساحل عاج و ایجاد دیدگاه جدید نسبت به این کشور کمک نماید.چند شرکت در 

 خصوص حضور در این هیات اعلام آمادگی کردند و اگر افراد جدیدی هستند که تمایل به شرکت در هیات دارند

 از طریق سفارت اعلام نمایند.
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  آقای نقوی، دبیر کل انجمن خدمات فنی و مهندسی گفت بحث تامین مالی بسیار مهم می باشد. پیشنهاد می

شود کمیته ای تشکیل شود و بحث های امور مالی پروژه ها در آن پیگیری شود. این نکته نیز بایستی مشخص 

ر مورد مسکن و راه سازی نیز این فرصت بسیار خوبی می باشد. گردد که دولت تا چه حد حمایت می نماید. د

 بهتر است که انجمن خدمات فنی و مهندسی قبل از کمیسیون مشترک مستقیماً عمل نماید.

  آقای نخعی، نماینده انجمن سنگ پرسید، ظرفیت ساحل عاج در مورد سنگ های ساختمانی برای واردات و سلیقه

 انی چیست؟آنان در مورد سنگ های ساختم

 .پاسخ کاردار سفارت ساحل عاج؛  ایده بسیار خوبی است و از این طرح استقبال می گردد 

آقای طبیب زاده در پایان گفت، از ظرفیت های بسیار خوبی که در ساحل عاج وجود دارد و همچنین از اینکه این 

د ین کشور داشته باشیم. ما در صدفرصت ها معرفی گردید بسیار تشکر می نمائیم و بایستی توجه ویژه ای به ا

این هستیم که یک هیات متشکل از فعالین اقتصادی در زمینه های کشاورزی، معدن، انرژی، حمل و نقل، 

راهسازی و کشتیرانی، کائوچوی طبیعی، مسائل بانکی، مصالح ساختمانی، مکانیزاسیون کشاورزی و صنایع تبدیلی 

با  B2Bاتاق بازرگانی کرمان اعزام نمائیم و در ادامه بتوان مذاکرات کشاورزی به کشور ساحل عاج با محوریت 

 فعالین اقتصادی کشور ساحل عاج را داشت تا راهکارهای توسعه صادرات و همکاری مشترک را عملی نمود.
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